
113-114學年度博士班資格考試考科及書單(113.6.5系務會議通過) 

領域 
課程 

(以課號排序) 
書單 

必考 

公共行政與政

策理論專題研

究 

1. 黃朝盟、黃東益、郭昱瑩，2024，行政學，臺北市：台灣東華，2版。 

2. 林鍾沂，2018，行政學：理論的解讀，臺北市：三民，增訂二版。 

3. 羅清俊，2020，公共政策：現象觀察與實務操作，新北市：揚智，第二版。 

4. 丘昌泰，2022，公共管理，臺北市：元照出版，四版。 

5. 李長晏主編，2023，地方創生理論概念與個案應用，臺北市：五南圖書。 

6. 陳敦源(2019)。民主治理：公共行政與民主政治的制度性調和(三版)。臺北市：五南。 

7. David H. Rosenbloom, Robert S. Kravchuk, and Richard M. Clerkin (2015) Public Administration: Understanding Management, 
Politics, and Law in the Public Sector. New York, NY: Mcgraw-Hill Education.(或最新版) 

8. H. George Frederickson, Kevin B. Smith, Christopher W. Larimer, and Michael J. Licari (2012). The Public Administration Theory 
Primer. Boulder, CO: Westview Press. (或最新版) 

9. Paul A. Sabatier (1999) Theories of the Policy Process. Boulder, CO: Westview Press. (或最新版) 

10. 6, p., D. Leat, K. Seltzer, and G. Stoker. 2002. Towards holistic governance: The new reform agenda. 
11. Berry, F. S., & W. D. Berry (2007). Innovation and diffusion models in policy research. In P. A. Sabatier (Ed.), Theories of the policy 

process (pp. 223-260). Colorado: West view Press. 
12. Denhardt, R. B. and Denhardt, J. V., 2000, The new public service: serving rather than steering, Public Administration Review, 

Nov/Dec, Vol. 60, No. 6. 
13. Hughes, Owen E., 2003, Public Management and Administration, N.Y.: PALGRAVE MACMILLAN.  
14. Kingdon, John, 2003. Agendas, alternatives, and public policies. 
15. Krane, D. and Wright, D. S., 2000, Intergovernmental relations, in Shafritz J. M. (eds) Defining Public Administration, Co.: 

Westview.   
16. Ostrom, E. 2011. Background on the Institutional Analysis and Development Framework. The Policy Studies Journal 39(1): 7-27. 
17. Rhodes, R. A. W. 1996. The new governance: Governing without government. Political Studies 44(4): 652-667. 

政治

理論 

全球化與國際

關係專題研究  

1. 當代國際關係理論，包宗和、倪世雄著，五南書局出版(2010) 

2. 陳牧民、陳宛郁<圖解國際關係》(2版) ，台北：五南，2013 

3. Vivien Lowndes, David Marsh ＆Gerry Stoke(2017) Theory and Methods in Political Science 4th Edition, London: Palgrave 

Macmillan. 陳義彥(2007)等譯，政治學方法論與途徑，台北：韋伯文化 

4. Hay Colin (2002), Political Analysis, London: Palgrave. 徐子婷(2008)譯，政治學分析的途徑-批判導論，台北：國立編譯館 

5. SCOTT Burchill et al. (2009), Theories of International Relations, London: Palgrave Macmillan. 莊浩雲譯(2010)國際關係理論。

台北：時英出版社。 

6. 包宗和主編(2011)，國際關係理論，台北：五南出版社。 



7. 張亞中、張登及(2016)，國際關係總論(第四版)，台北：揚智出版社。 

8. 曹俊漢(2009), 全球化與全球治理 台北：韋伯文化。 

9. Hobden Stephen & John. M. Hobson eds. (2002), Historical Sociology of International Relations, Cambridge: Cambridge University 
Press. 

10. Navari Cornelia ed. (2009), Theorising International Society-English School Methods, London, Palgrave Macmillan.  
11. Stefano Guzzini & Anna Leander (2006), Constructivism and International Relations, London: Routledge. 
12. Smith Steven, Ken Booth & Marysia Zalewski eds. (1996), International theory: Positivism & beyond, Cambridge: Cambridge 

University Press.  
13. Pevehouse Jon C.& Joshus S. Goldstein. International Relations 11th edition, New York: Pearson Education INC. 歐信宏，胡祖慶

譯，國際關係，台北：雙葉書郎。 

14. *Tim Dunne, Milja Kurki, Steve Smith 主編，葉宗顯譯《國際關係理論：學科的面貌》台北：韋伯文化，2013. 

15. WALTZ, Kenneth, Theory of International Politics (Mass: Addison-Wesley., 1979), Chap. 4-6. 
16. Emanuel Adler, "Seizing the Middle Ground: Constructivism in World Politics," European Journal of International Affairs 3 

(September 1997), pp. 319-363. 
17. Nayan CHANDA, Bound Together: How Traders, Preachers, Adventures, and Warriors Shaped Globalization, (New Haven: Yale 

University Press, 2007 
18. Jan Aart SCHOLTE，Globalization: A Critical Introduction，Palgrave, 2000 

19. David HELD and Anthony G. McGrew, Governing Globalization: Power, Authority and Global Governance, (Cambridge: Blackwell, 
2002) 

20. Joseph J. ROMM, Straight Up: America's Fiercest Climate Blogger Takes on the Status Quo Media, Politicians, and Clean Energy 
Solutions, Island Press, 2010 

兩岸關係專題

研究 

1. 包宗和 吳玉山主編 ＜爭辯中的兩岸關係理論＞ 台北：五南，1999 

2. 包宗和、吳玉山主編＜重新檢視爭辯中的兩岸關係理論＞台北：五南，2009  

3. 游盈隆 主編 ＜近二十年兩岸關係的發展與變遷＞台北：海基會，2008 

4. 吳德源著＜「一中各表」的國際構成與作用＞台北：政大國關中心，2009 

5. 林碧炤、林正義主編《美中台關係總體檢:『台灣關係法 30年』》台北：巨流，2009 

6. 王振寰、湯京平、宋國誠/主編，《中國大陸暨兩岸關係研究》台北：巨流，2011   

7. 吳建德主編《兩岸關係新論》台北：麗文，2012 

8. 李永傑著《ECFA後兩岸關係》台北：麗文，2013 

9. 張五岳主編, 《兩岸關係研究》台北：新文京 2014第三版 

10. 吳建德等主編《太陽花學運後的兩岸關係與南台灣》樹德科技大學兩岸和平研究中心，2015 

11. 趙建民主編,《大陸研究與兩岸關係》台北：晶典文化，2016四版 

12. 高孔廉著《兩岸第一步：我的協商談判經驗》台北：聯經， 2016 

13. 陳淞山著《解套：民進黨兩岸政策的時代挑戰》幸福綠光，2016 



14. 翟思嘉著《兩岸最前線：從海陸大戰到海陸休兵》 獨立作家, 2016 

15. 馬紹章著《走兩岸鋼索》 台北：天下文化， 2016 

16. 趙春山等著《兩岸關係與政府大陸政策》 台北：三民， 2017 修訂二版 

17. 邵宗海著《蔡英文時代的兩岸關係 2016-2020》 台北：五南， 2017 

18. 潘錫堂著《兩岸關係與政局》 台北：新文京，2017第二版 

19. 李永傑著《兩岸的十字路口》台北：藍海，2017 

20. Byron S.J. Weng, “Sovereignty Split: Toward a Theory of Divided Nations” Chinese University Bulletin, Supplement 32. 1994. 

英文名著選

讀：政治與行

政學專題研究 

1. Frederickson, H. George & Kevin B. Smith (2003). The Public Administration Theory Primer. Westview Press.  
2. Kettl, Donald F. (2002) The Transformation of Governance: Public Administration for Twenty-First Century America, Baltimore, 

Maryland: The Johns Hopkins University Press. 
3. Denhardt Jenet V. and Robert B. Denhardt 2003 The New Public Service Armonk NY: M. E. Sharpe. 
4. Peters B. Guy and Jon Pierre eds. (2007). Handbook of Public Administration. Thousand Oaks, Califoria: SAGE Publications Inc. 
5. Shafritz, Jay M., Albert C. Hyde and Sandra J. Parkes (2004). Classics of Public Administration. Belmont, CA: Wadsworth/Thomson 

Learning. 5th ed.  
6. Perri 6, Diana Leat, Kimberly Seltzer and Gerry Stoker (2002) Towards Holistic Governance: A New Reform Agenda, New York: 

Palgrave. 
7. Kooiman, Jan (2003). Governing as Governance. Thousand Oaks, Califoria: SAGE. 
8. Eliadis, Pearl, Hill, Margaret M., and Howlett Michael (2005) Designing Government: From Instruments to Governance, London: 

McGill-Queen’s University Press.  
9. Sabatier, Paul A. ed. (1999). Theories of the Policy Process. Boulder, CO: Westview Press. 
10. Powell, Walter W. and Paul J. DiMaggio (1991) . The New Institutionalism in Organizational Analysis 1st Edition. Chicago: University 

Of Chicago Press 
11. Fischer, F. (2003). Reframing Public Policy: Discursive Politics and Deliberative Practices. Oxford University Press. 
12. William N. Dunn. (2008). Public policy analysis. Prentice-Hall 
13. Parsons, W. (1995). Public Policy: An Introduction to the Theory and Practice of Policy Analysis. Edward Elgar. 
14. Peters B. Guy. (2001). The future of Governing, 2nd, ed., the University Press of Kansas. 
15. Stoker Gerry, Ed. (2000). The New Politics of British Local Government, London: MacMillan Press. 
16. Perri, D. Leat, K. Seltzer & G. Stoker (2002). Toward Holistic Governance: The New Reform Agenda, London: Palgrave Press. 
17. Goldsmith, S. & Eggers, W. D. (2004), Governing by Network: The New Shape of the Public Sector, D.C.: The Brooking Inst. 
18. Wilson D., and Chris Game. (2011) Local Government in the United Kingdom, New York: PALGRAVE. 
19. Heinelt H., and Xavier Bertrana, Eds. (2011). The Second Tier of Local Government in Europe, New York: Routledge. 
20. Stoker, G. (2011). Was Local Governance Such a Good Idea? A Global Comparative Perspective. Public Administration 89 (1): 15-31. 



社會科學方法

論專題研究  

1. Chan, W. Y., He, X., & Liu, Y. (2021). Integrating mixed methods research designs in social science research: A systematic review. 
International Journal of Social Research Methodology, 24(4), 431-446. https://doi.org/10.1080/13645579.2020.1866631 

2. Fielding, N. (2020). Digital tools for social science research: Methodological innovations and ethical considerations. Sociological 
Methods & Research, 49(4), 713-739. https://doi.org/10.1177/0049124119852386 

3. Hesse-Biber, S. N., & Johnson, R. B. (2021). The evolution and future of mixed methods research in social sciences. Qualitative 
Research, 21(2), 226-243. https://doi.org/10.1177/1468794119886752 

4. Kelle, U. (2021). Integration of qualitative and quantitative methods: Challenges and solutions. Forum: Qualitative Social 
Research, 22(1), Article 5. https://doi.org/10.17169/fqs-22.1.3527 

5. Park, A., Ryu, S., & Kim, Y. (2020). Methodological considerations for survey-based research during emergencies and public health 
crises: Improving the quality of evidence and communication. Frontiers in Public Health, 8, Article 273. 
https://doi.org/10.3389/fpubh.2020.00273 

6. Phillips, D.C.., 1976, Holistic Thought in Social Science, Stanford, California. 
7. Terence, Hawkes, 1977, Structuralism and Semiotics, London, Methuen. 
8. Kaufmann, Felix, 1978, Methodology of the social sciences, Atlantic Highlands: Humanities Press; Hassocks: Harvester Press. 
9. Mingers, John, 1996, Self-producing System―Implications and Applications of Autopoiesis, New York. 
10. Collin, Finn, 1997, Social reality, London and New York. 
11. Rosenau, Pauline Marie, 1998, Post-Modernism and the social sciences，Princeton University Press. 

12. Alvesson, Mats and Sköldberg, Kai, 2000, Reflexive Methodology: New Vistas for Qualitative Research, SAGE Publication Ltd. 
13. Priest, Graham, 2000, Logic: a very short introduction, Oxford; New York: Oxford University Press. 
14. Hollis, Martin, 2002, The philosophy of social science, Cambridge University Press. 
15. Moeller, Hans-Georg, 2006, Luhmann Explained: From Souls to Systems, Open Court, Chicago and La Salle, Illinois. 
16. Krishnaswami, O. R. / Ranganatham, M., 2009, Methodology of Research in Social Sciences. Mumbai: Global Media. 
17. Moeller, Hans-George, 2011, The Radical Luhmann, Columbia University Press, New York. 
18. Strawson, P. F. / Frederick, P., 2011, Introduction to logical theory, London: Routledge. 
19. Mumford, Stephen, 2012, Metaphysics: a very short introduction, Oxford, UK: Oxford University Press. 

中美關係研究

專題研究 

1. 閻學通著＜國際政治與中國＞北京大學出版社，2005，171-189、234-254 

2. 郭震遠著＜國際關係與中國戰略＞香港：中國評論，2002，第一章 

3. Timeline: U.S. Relations With China 1945—2017  https://www.cfr.org/timeline/us-relations-china 
4. 梁守德主編＜面向 21世紀的中國國際戰略＞北京：中國社會科學出版社，1998，葉自成文。 

5. Obama, Barack. 2007, “Renewing American Leadership,” Foreign Affairs, 86:4, 2-16. 
6. Zakaria, Fareed, 2008, “The Future of American Power: How America Can Survive the Rise of the Rest,” Foreign Affairs, 87: 3, 18-

43. 
7. “Book Review Roundtable:  David M. Lampton’s The Making of Chinese Foreign and Security Policy in the Era of Reform, 1978-

2000,” in Andrew D. Marble, guest editor, The State of the China Studies Field, a special issue川普, Issues and Studies, December 

2002/March 2003 (Vol. 38, No.4/Vol. 39, No. 1), pp. 347-372.  

https://www.cfr.org/timeline/us-relations-china


8. 趙全勝著＜解讀中國外交政策＞台北：月旦，1999，第三編。 

9. 胡為真著＜美國對華「一個中國」政策之演變＞台北：台灣商務，2001。 

10. 金秀明、胡祖慶編譯＜臺灣關係法—過去與未來十年＞台北：五南，1991。 

11. 李侃如「國內因素與中美關係」載於傅高義編＜廿一世紀的美國與中共關係＞台北：國防部事證編譯局譯印，2000，第

八章 

12. 宮力「中國的高層決策與中美關係解凍」載於姜長斌、羅伯特‧羅斯主編＜從對峙走向緩和＞北京：世界知識出版社，

670-718   
13. Christensen, Thomas J. 2006, “Fostering Stability or Creating a Monster? The Rise of China and U.S. Policy toward East Asia,” 

International Security, 31:1 (2008), 81-126. 
14. Ikenberry, G. John. 2008, “The Rise of China and the Future of the West,” Foreign Affairs, 87:1, 23-37. 
15. 黃嘉樹、林紅著， 2007＜兩岸外交戰＞人民大學出版社，第二、三、六章 

16. 盧曉衡主編＜中國對外關係中的台灣問題＞台北：海峽學術出版社，2003年。  

17. 趙寶煦主編＜跨世紀的中美關係＞北京：東方出版社，1999年。 

18. 陶文釗「近年來我國的中美關係史研究」載於胡國成主編＜透視美國—近年來中國的美國研究＞ 北京：中國社會科學 

2002，頁 47-86 

19. 張也白「近年來我國的中美關係研究評述」載於胡國成主編＜透視美國—近年來中國的美國研究＞ 北京：中國社會科學 

2002，頁 129-83  

20. 牛軍「十年來美國的外交政策研究綜述」載於胡國成主編＜透視美國—近年來中國的美國研究＞ 北京：中國社會科學 

2002，頁 184-226. 

國家專題研究 

1. 國家論-自由民主政治學  Patrick Dunleavy著，羅慎平譯，五南出版社。 

2. The State-Theories and Issues (2006)，Colin Hay, Michael Lister and David Marsh (eds.), London: Palgrave Macmillan.  

3. Theories of the Democratic state (2009), John S. Dryzek and Patrick Dunleavy, London: Palgrave Macmillan.  
4. 國家與國際關係(2003) John M. Hobson著, 周少彥 譯 弘智出版社。     

5. Varieties of Capitalism-The institutional Foundations of Comparative Advantage (2003), Peter A. Hall & David Soskice, Oxford 
University Press. 

6. 政治學方法論(1998)David Marsh and Gerry Stoker (eds.), 1st edition, 陳菁雯、謝銘元、許文柏譯，韋伯文化出版社。 

7. 治理、政治與國家(2002)Jon Pierre& B. Guy Peters著，謝宗學等譯，智勝出版社。 

8. The Source of Social Power (Ⅰ1986、Ⅱ2003、III2013、IV2013), Michael Mann, Cambridge: Cambridge University Press. 

9. 思索資本主義國家的未來 (2008), Bob Jessop著 梁書寧譯, 台北：國立編譯館 

10. Comparing Policy Networks (1998),David Marsh ed. Open University Press. 

新制度論專題

研究 

1. Institutional theory in Political Science-the New institutionalism (2010), B. Guy Peters, London: Continuum.   
2. Why Institutions Matter-The New Institutionalism in Political Science (2013), Vivien Lowndes & Mark Roberts, London: Palgrave 

Macmillan.  
3. Debating Institutionalism (2008), John Pierre, B. Guy Peters and Gerry Stoker, Manchester: Manchester University Press.  



4. 政治學方法論與途徑(2007), 陳義彥等譯，韋伯文化出版社。 

5. Hall, Peter A., and Rosemary C. R. Taylor. 1996. “Political Science and the Three New Institutionalisms.” Political Studies XLIV: 936-
950. 

6. Hay, Colin, and Daniel Wincott. 1996. “Structure, Agency and Historical Institutionalism.” Political Studies XLIV: 951-957.  
7. Hall, Peter A., and Rosemary C. R. Taylor. 1998. “The Potential of Historical Institutionalism: a Response to Hay and Wincott.” 

Political Studies XLIV: 958-962. 
8. Mahoney, James and Dietrich Rueschemeyer eds. 2003. Comparative Historical Analysis in the Social Science. Cambridge: 

Cambridge University Press. 
9. Mahoney, James. 2000. “Path Dependence In Historical Sociology.” Theory and Society 29: 507-548. 
10. 黃宗昊，2010，＜歷史制度論的方法立場與理論建構＞，《問題與研究》，49(3): 145-176。 

11. Thornton, Patricia, Willain, Ocasio and Michael Lounsbury. 2012. The Institutional Logics Perspective: A New Approach to Culture, 
Structure, and Process. Oxford: Oxford University Press.  

12. Levi, Margaret. 1997. “A Model, A Method, and A Map: Rational Choice in Comparative and Historical Analysis.” In Comparative 
Politics: Rationality, Culture, and Structure. Mark Irving and Lichbach Alan S. Zuckerman eds. Cambridge: Cambridge University 
Press, 19-41. 

13. Levi, Margaret. 2009. “Reconsiderations of Rational Choice in Comparative and Historical Analysis.” In Comparative Politics: 
Rationality, Culture, and Structure. Mark Irving Lichbach and Alan S. Zuckerman eds. Cambridge: Cambridge University Press, 117-
133. 

14. Schmidt A. Vivien. 2008. “Discursive Institutionalism: The explanatory Power of Ideas and Discourse.” Political Science 11(1): 303-
323. 

15. Schmidt A. Vivien. 2010. “Taking Ideas and Discourse Seriously: Explaining Change Through Discursive Institutionalism As The 
Fourth ‘New Institutionalism’.”  European Political Science Review 2(1): 1-25. 

16. 陳嫈郁，2014，＜評析 Schmidt論述制度論與對政策制訂的啟示＞，《台灣國際研究季刊》，10(4): 143-77。 

17. 陳嫈郁，2014，＜新制度論的困境與挑戰＞，《政治學報》，58: 1-36。 

18. Mahoney, James. and Kathleen Thelen. 2010. “A Theory of Gradual Institutional Change.” in Explaining Institutional Change., eds. 
James Mahoney and Kathleen Thelen. Cambridge: Cambridge University Press. 

19. Hall, Peter. A. 2010. “Historical Institutionalism in Rationalist and Sociological Perspective.” In Explaining Institutional Change: 
Ambiguity, Agency and Power. James Mahoney and Kethleen Thelen, eds., New York: Cambridge University Press, 204-224. 

20. Streeck, Wolfgane and Kathleen Thelen. 2005. “Introduction: Institutional Change in Advanced Political Economies.” In Beyond 
Continuity: Institutional Change in Advanced Political Economies. Wolfgang Streeck and Kathleen Thelen eds. Oxford: Oxford 
University Press. 

國際政治專題

研究 

1. Vivien Lowndes, David Marsh & Gerry Stoke(2018) Theory and Methods in Political Science 4th Edition, London: Palgrave 
Macmillan. 陳義彥(2007)等譯，政治學方法論與途徑，台北：韋伯文化 

2. Hay Colin (2002), Political Analysis, London: Palgrave.  徐子婷(2008)譯，政治學分析的途徑-批判導論，台北：國立編譯館 

3. SCOTT Burchill et al. (2021), 6 edition. Theories of International Relations, London: Palgrave Macmillan. 中譯本莊浩雲譯(2010)



國際關係理論。台北：時英出版社。 

4. 包宗和主編(2011)，國際關係理論，台北：五南出版社。 

5. 張亞中、張登及(2021)，國際關係總論(第五版)，台北：揚智出版社。 

6. 曹俊漢(2009), 全球化與全球治理 台北：韋伯文化。 

7. Hobden Stephen & John. M. Hobson eds. (2002), Historical Sociology of International Relations, Cambridge: Cambridge University 
Press.  

8. Navari Cornelia ed. (2009), Theorising International Society-English School Methods, London, Palgrave Macmillan.  
9. Stefano Guzzini & Anna Leander (2006), Constructivism and International Relations, London: Routledge. 
10. Smith Steven, Ken Booth & Marysia Zalewski eds. (1996), International theory: Positivism & beyond, Cambridge: Cambridge 

University Press.  
11. Pevehouse Jon C. & Joshus S. Goldstein. International Relations 11th edition, New York: Pearson Education INC.; 歐信宏，胡祖親

譯，國際關係，台北：雙葉書郎。 

12. 曾怡仁,李政鴻，余家哲等著，新國際政治經濟學：批判的觀點，台北：五南出版社。 

政治科學經典

專題研究 
未提列 

政府

治理 

地方治理與府

際關係專題研

究 

1. 劉文仕，2022，地方制度法釋義(增訂第 5版)，臺北市：五南圖書。 

2. 蕭文生，2024，地方自治法基礎理論與實務，臺北市：元照，三版。 
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